
SVOZY ODPADŮ 
PROSINEC 2023

DOMOVNÍ ODPAD
Týdenní a kombinovaný 

každé pondělí
4., 11., 18. a 25.12.

14ti denní - pondělí 4. a 18.12.
měsíční - pondělí 4.12.

PYTLE S TŘÍDĚNÝM ODPADEM
pondělí 11. a 25.12.

SBĚRNÝ DVŮR
každý všední PO-PÁ od 13.00 

do 16.00 hodin
(ÚT v sudém týdnu ZAVŘENO)

SO - sudý týden
od 8.00 do 12.00 hodin

MIKULÁŠOVICKÝ 
ADVENT 
2.12.2023

v kostele sv. Mikuláše 
a na náměstí 

od 16.30 hodin

MYSLIVCI USPOŘÁDALI PO LETECH HUBERTSKOU ZÁBAVU
Po několikaleté odmlce se členové mysliveckého spolku 
Tesák rozhodli, že uspořádají kdysi velmi vyhlášenou Hu-
bertskou zábavu. I po těch letech nucené covidové pauzy 
místní myslivci nezůstali za očekáváním a první spole-
čenská akce nadcházející taneční sezony se podařila na 
jedničku. Jak bývá zvykem nechyběla tématická výzdo-
ba, stylová bohatá tombola a v neposlední řadě přítomní 
velmi kladně hodnotili připravené občerstvení. Právě to 
nalákalo nejen samotné účastníky taneční zábavy, ale 
také příchozí, kteří si mohli zvěřinové speciality odnést do 
svých domovů. Na velkém sále Slovanského domu pak 

panovala příjemná atmosféra, a to nejen přímo na taneč-
ním parketu, ale také u stolů se živě diskutovalo o všem 
možném. To ke společenským akcím patří a obzvlášť, 
když to bylo první setkání. Bez mála dvě stovky účastní-
ků si zábavu užívaly po celý večer především díky skvělé 
přípravě a organizaci mikulášovických myslivců a jejich 
přátel. Poděkování ze strany organizátorů patří zejména 
městu Mikulášovice, všem pomocníkům, ale také sponzo-
rům a dárcům, kteří přispěli na tombolu.

Text a foto: Tomáš Fúsek
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Výsadba stromů str. 2

Halloweenská stezka  str. 5

Fotozprávy str. 7

Organizátoři z řad členů místního spolku Tesák měli vše pod 
kontrolou

Myslivecká tombola sklidila jako vždy velký ohlas

Předtančení zajistila místní taneční škola Step by Step

Na pódiu hrála k tanci i poslechu skupina Oli z Ústí nad Labem, 
nechyběla ani stylová výzdoba

Parket velkého sálu Slovanského domu se rychle zaplnil 
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MIKULÁŠOVICE SI VYSADILY DESÍTKY NOVÝCH STROMŮ
Město Mikulášovice svépomocí vysadilo několik desítek zejména ovoc-
ných stromů. Lokality výsadby byly vázané především na sportoviště 
a odpočinkové zóny, a tak se sázelo na fotbalovém hřišti, koupališti či za 
lavičkami u elektrárenského rybníčku. Celá akce mohla proběhnout díky 
grantu Nadace TIPSPORT, která kompletně výsadbu i následné ochran-
né zajištění stromů uhradila. Veškeré práce probíhaly pod odborným 

dohledem specializované organizace. Děkujeme všem, kteří se podíle-
li na přípravách a rovněž následném vysazování. I přes velmi nevlídné 
chladné a deštivé počasí přišlo přiložit ruku k dílu několik desítek členů 
sportovních oddílů, jejich rodičů i přátel. 

Tex a foto: Tomáš Fúsek

Hned v úvodu celé dobrovolnické akce proběhlo důkladné proškolení jak správně stromy zasadit

Ti nejmenší stromky roznosili na svá místa

Na fotbalovém hřišti si své stromy zasadili zejména fotbalisté

Na koupališti sázeli společně místní běžci a biatlonisté

Stromky se uvazovaly speciálním uzlem, se kterým si poradili zejména členové 
TOM, kteří ho používají při svých soutěžích
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INFORMACE - AKTUÁLNÍ DĚNÍ VE MĚSTĚ

INFORMACE - ZEĎ U HVĚZDÁRNY

Vážení spoluobčané, 
dovolte nám Vás stručně informovat o prove-
dených či probíhajících akcích v našem městě. 
V souvislosti s opravou silnice v dolních a hor-
ních Mikulášovicích jsme zdarma získali frézo-
vaný materiál, kterým jsme svépomocí opravili 
některé místní cesty, např.  v Mikulášovičkách, 
v horních Mikulášovicích a u vlakového nádraží 
střed. 
Dále jsme, opět svépomocí, z tohoto materiá-
lu zbudovali parkoviště se schodištěm pro ná-
vštěvníky sportovní haly, a to v prostoru mezi 
sportovní halou a horní budovou školy (za 
školní jídelnou). Žádáme návštěvníky, aby toto 
parkoviště využívali a pokud možno neparkova-
li na dosud nezpevněných plochách před či za 
halou. 
Naši pracovníci postupně upravují městské 
bytové domy, např. čp. 10, přičemž v příštím 
roce hodláme v údržbě majetku města, pře-
vážně svépomocí, pokračovat. V nejbližší době 
bychom měli získat do majetku města budovu 
nádraží v Mikulášovicích střed, kde bychom 

v první fázi, hned zjara, chtěli opravit perón pro 
cestující a poté pokračovat rekonstrukcí bytové 
jednotky.
Na kolibě na Tanečnici byly provedeny udržo-
vací práce, aby nezatékalo do balkónu v zadní 
části a byla vyspravena fasáda. 
Rovněž jsme provedli výspravu výtluků na míst-
ních cestách s asfaltovým povrchem, zejména 
u vlakového nádraží v dolních Mikulášovicích. 
V souvislosti se skladováním odtěžené zeminy 
z akce ZEĎ u Hvězdárny jsme zahájili zemní 
práce na radaru, kde by v budoucnu měla vznik-
nout malorážková střelnice se zázemím pro 
naše sportovce – úspěšné biatlonisty.  
Za účasti dobrovolníků z řad našich sportovců, 
jejich trenérů a rodičů proběhla výsadba stromů 
v okolí fotbalového hřiště, na což jsme předtím 
získali grant od Nadace TIPSPORT ve výši 
56.800 Kč, resp. v této hodnotě nám byly dodá-
ny stromky a další potřebný materiál, přičemž 
v rámci této akce bychom měli získat příspěvek 
na údržbu trávníku na hřišti. Děkujeme všem, 
kteří se na akci podíleli. 

Uspořádali jsme svoz elektroodpadu z domác-
ností, zdarma. Děkujeme, že třídíte. 
Pro naše hasiče se podařilo získat další vyba-
vení, a to konkrétně od Krajského úřadu Ústec-
kého kraje různé vybavení v hodnotě bezmála 
150.000 Kč a od HZS Ústeckého kraje radiosta-
nice v hodnotě 67.000 Kč. 
Dále jsme získali dotaci od Ústeckého kraje ve 
výši 419.190 Kč z programu na podporu od-
padového hospodářství obcí na „zkulturnění“ 
8 sběrných míst s nádobami na tříděný odpad 
v Mikulášovicích, na kterých zbudujeme ohra-
zená stanoviště s pevným podkladem.
U Národní sportovní agentury jsme požádali 
o dotaci ve výši téměř 4.000.000 Kč  na vý-
stavbu víceúčelového sportoviště s atletickým 
oválem  s polyuretanovým povrchem, které by  
mělo vzniknout v prostoru za sportovní halou, 
ale pouze v případě kladného vyřízení žádosti.  
Tak uvidíme! Naši sportovci, ale i široká veřej-
nost si takové sportoviště určitě zaslouží. 

Aleš Jandus - starosta města

Vážení spoluobčané, 
dovolte mi Vás informovat o okolnostech a prů-
běhu stavebního díla „ZEĎ u hvězdárny“. 
Již v prosinci roku 2019 Zastupitelstvo města 
Mikulášovice projednalo a schválilo smlouvu 
o dílo na zpracování projektové dokumenta-
ce společností AZ CONSULT spol. s r.o. na 
akci „Mikulášovice – výstavba chodníku podél 
III/26510“. Na základě této projektové doku-
mentace bylo v lednu 2022 vydáno stavební 
povolení na výstavbu chodníku podél hvězdár-
ny, odsunutí a výstavbu nové zdi a zbudování 
nového veřejného osvětlení.  
Dne 2.8.2022 ZM Mikulášovice projednalo 
a schválilo výběr dodavatele a uzavření smluv 
o dílo na akci „Mikulášovice sídliště - řešení 
komunikací pro pěší, parkovacích ploch a vý-
stavba chodníků podél III/26510“ mezi městem 
Mikulášovice a spol. BAK stavební společnost 
s.r.o., s celkovou nabídkovou cenou 37.161.877 
Kč bez DPH, tj. 44.965.871 Kč, vč. DPH. Ná-
sledně dne 09.09.2022 uzavřel objednatel 
- Město Mikulášovice se zhotovitelem - spol. 
BAK stavební společnost, a.s. Smlouvu o dílo, 
jejímž předmětem je zmíněná akce, s cenou 
díla 20.476.992 Kč, včetně DPH. Téhož dne 
byla uzavřena i smlouva o dílo na akci „Miku-
lášovice sídliště - řešení komunikací pro pěší 
a parkovacích ploch“, s cenou díla 24.488.878 
Kč, včetně DPH.
Město Mikulášovice je navíc investorem akce 
„Stavební úpravy objektů čp. 4 a čp. 1002“ 
(hvězdárna), s cenou díla 29.098.263 Kč včet-
ně DPH, která je nyní pozastavena a dokončení 
této akce má přímý vliv na akci s názvem „Miku-
lášovice – výstavba chodníku podél III/26510“, 
kterou realizuje  společnost BAK s.r.o., protože 
se jedná o totožnou lokalitu staveb a kolidují 
termíny obou akcí. 
Město Mikulášovice všechny tři akce financuje 
z úvěrů od České spořitelny a.s. Na akci „Mi-
kulášovice sídliště - řešení komunikací pro pěší 
a parkovacích ploch“, mělo město sjednán úvěr 
ve výši 20 mil. Kč, ze kterého bylo proinvestová-

no 2,2 mil. Kč a další část ve výši 5 mil. Kč byla 
uhrazena jako spoluúčast z rozpočtu města.  
Na akci „Stavební úpravy objektů čp. 4 a čp. 
1002“ má město sjednán úvěr ve výši 40 mil. 
Kč, přičemž předchozí vedení města předpoklá-
dalo, že částka 10 mil. Kč bude použita na fi-
nancování akce „Mikulášovice - výstavba chod-
níku podél III/26510“ s tím, že na tuto akci je 
předjednáno poskytnutí dotace od SFDI ve výši 
2,1 mil. Kč. Z toho vyplývá, že na úplné financo-
vání akce bylo nutných dalších 8,4 mil. Kč, které 
město nemá v rozpočtu k dispozici. 
Dílo  „Mikulášovice sídliště - řešení komunikací 
pro pěší a parkovacích ploch“ bylo po dohodě 
s dodavatelem pozastaveno a bude rozfázová-
no,  aby mohlo dojít k vyřešení finančních ná-
ležitostí týkajících se akce  „Mikulášovice - vý-
stavba chodníku podél III/26510“ s tím, že tato 
akce bude financována z úvěru původně urče-
ného na sídliště, čímž  se město vyhne sankcím 
za nedodržení smlouvy o dílo na akci chodník 
a zeď u hvězdárny a nepřijdeme o dotaci ve 
výši 2,1 mil. Kč. Navíc bude možné se vrátit 
k pokračování akce na sídlišti a tuto částečně 
financovat z úvěru, resp. části úvěru, ze které-
ho je financována hvězdárna. Pokud bychom 
se takto nedomluvili a nedodrželi bychom pod-
mínky smluv, zejména smlouvy na akci chodník 
a zeď, tak by nám hrozila náhrada majetkové 
a nemajetkové újmy v avizované několikamili-
onové výši, což bychom ani neměli z čeho za-
platit a asi bychom to ani takto uhradit nemohli 
a čekal by nás soudní spor, který bychom podle 
sdělení právního zástupce nejspíš prohráli, pro-
tože z naší strany nejsou dány důvody k ukon-
čení, resp. vypovězení smluv, jelikož dodavatel 
nic neporušil. 
Není to o tom, že si nyní řekneme, že odsunu-
tí zdi nechceme, i když s tím můžeme nesou-
hlasit, ale situace je prostě taková, že máme 
podepsané smlouvy, což je dohoda obou stran 
a pokud je nedodržíme nebo se nedohodneme 
se smluvním partnerem na řešení situace, tak 
se budeme vystavovat sankcím vyplývajících 

ze smluv. 
Samozřejmě vzniklá situace měla nějaký vývoj 
v čase, jak jsem se snažil popsat, který směřo-
val k tomu, aby město neutrpělo škody vyplýva-
jící z uzavřených smluv. 
K samotné akci zeď:
ze stavebního povolení vyplývá, že stávající 
zeď bude rozebrána a bude nahrazena novou 
zdí o celkové délce 64,7 m, přičemž nová zeď 
bude posunuta od místní komunikace.
Z technické zprávy vyplývá, že stávající opěrná 
zeď bude rozebrána a bude vybudována   nová 
tížná betonová zeď s horní hranou z kamene, 
líc opěrné zdi bude kamenný - budou použity 
kameny z místních hornin, lícová část bude 
tloušťky 300 mm, vyzděna na MC20, ukloně-
na ve sklonu 10:1, stávající kamenné sloupky 
budou umístěny zpět s doplněním vodorovné 
výplně, po vybetonování opěrné zdi bude za zdí 
provedena celá kompletní skladba komunikace 
do úrovně stávající. 
V rámci jednání s dodavatelem a technickým 
dozorem byla ve hře i možnost použití stáva-
jících kamenů, či nějaká kombinace s novými, 
ale jak se ukázalo při rozebírání zdi, tak stáva-
jící kameny, resp. balvany vůbec neodpovídají 
použití dle projektu, to se fakticky zjistilo až při 
rozebírání zdi. Navíc část kamenů je i pískov-
cová a dle sdělení TDI by ty původní kameny 
pravděpodobně ani nestačily. 
Nejpodstatnější je, že by se ty původní kameny 
musely nákladně opracovat - řezat či štípat na 
sílu 300 mm, aby to odpovídalo projektu a sta-
vebnímu povolení a splňovalo to normy pro 
zeď  a s tímto rozpočet vůbec nepočítá, bylo 
by to samozřejmě značně nákladné, vůbec si 
netroufám odhadovat, kolik by to stálo a my  si 
samozřejmě nemůžeme dovolit nějaké navýše-
ní ceny jednak z důvodu zákona o zadávání ve-
řejných zakázek (je vysoutěžena nějaká cena), 
poté z důvodu úvěru, který nám zcela jistě ne-
bude nijak navýšen a ani to nechceme a také 
z důvodu omezeného rozpočtu města. 
Jen jednoduše vrátit stávající kameny zpět není 
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možné, nejedná se o obkladový kámen a bylo by to zcela 
proti projektu, jsou mnohokrát širší než zmíněných 300 
mm a fakticky by prostupovaly tou betonovou zdí, což 
není možné vzhledem k požadované nosnosti a pevnosti 
té betonové zdi. 
Pokud bychom teoreticky chtěli jinou zeď, např. tedy za 
využití stávajících kamenů, tak by bylo nutné tuto stavbu 
zastavit, vypořádat finančně a smluvně, včetně sankcí, 
nechat zpracovat nový projekt, vyřídit nové stavební po-
volení, vysoutěžit dodavatele v rámci zákona o zadává-
ní veřejných zakázek, a hlavně zajistit nové financování 
akce, protože úvěr je přesměrován na tuto smlouvu o dílo 
a vůbec nevíme, jak by to bylo s cenou díla. Dalším fakto-
rem je čas - jak dlouho by toto vše trvalo?
Od samotného počátku jsem nebyl nějakým zarytým pří-
znivcem této akce, ale nyní nezbývá nic jiného než akci 
dokončit.   Vím, že zeď má své odpůrce, ale i příznivce. 
Zvu Vás na zasedání Zastupitelstva města Mikulášovice, 
které se bude konat dne 29.11.2023 od 16 hodin, kde mů-
žeme veškeré náležitosti probrat a samozřejmě jsou Vám 
k dispozici doklady týkající se uvedených akcí. 

Aleš Jandus - starosta města
Práce na rozpracované zdi u hvězdárny pokračují podle harmonogramu
Foto: Tomáš Fúsek

KALENDÁŘ VÁNOČNÍCH AKCÍ V MIKULÁŠOVICÍCH

AKTUALITY Z INFORMAČNÍHO STŘEDISKA
Informační středisko, Nožířské muzeum a prodejna suvenýrů i nožů je otevřená součas-
ně. Hlavní turistická sezona skončila, a tak je nyní otevřeno od pondělí do pátku v době 
9.00 do 16.00 hodin s polední pauzou 12.00 - 12.30 hodin, návštěvu větší skupiny je 
nutné předem domluvit. 
Víkendový provoz je zajištěn po předchozí domluvě na tel: 733 111 094 a 739 452 734.
Případné informace také na tel.: 739 452 734, 
e-mail: ic@mikulasovice.cz
Informační středisko, prodejna nožů a Muzeum nožířské tradice zahájilo rovněž prodej 
vánočních dárků. K prodeji jsou nejen samotné výrobky, ale k dispozici jsou rovněž dár-
kové kupony.

INZERCE
Pronajmeme menší byt 2+1 v přízemí zdravotního střediska v Mikulášovicích. 
Smluvní nájemné + energie.
Kontakt: 604 359 537, e-mail: zdenek.corn@seznam.cz

SMAŽENÝ ŘÍZEK SE SMĚSÍ
Potřebné suroviny (4 porce):
Řízek:
4 plátky masa (vepřové nebo kuřecí)
klasický trojobal (mouka, vejce, strouhan-
ka)
olej
Směs:
500 g mletého masa
2 cibule 
2 stroužky česneku
2 papriky
4 rajčata
1 rajčatový protlak
100 g strouhaného sýru
koření (chilli)
Postup:
Plátky masa naklepeme, osolíme, ope-
příme, obalíme v trojobalu a osmažíme 

na oleji.
Na pánvi osmažíme cibulku, česnek 
a mleté maso. Přidáme nakrájenou zele-
ninu, koření a rajčatový protlak a dusíme 
do měkka. Směsí řízek přelijeme a posy-
peme sýrem.

Recept i foto zaslala: Libuše Vladařová

NOVÁ RUBRIKA MÍSTNÍCH 
A REGIONÁLNÍCH RECEPTŮ

Tímto se pro letošní rok s kulinářskými recepty loučíme a za všechny 
příspěvky děkujeme.

Nejlepší recept vyhlásíme a odměníme na Vánoce. 

2.12.2023  MIKULÁŠSKÝ FOTBALOVÝ TURNAJ ŽÁKŮ
sportovní hala od 9.00 hodin

2.12.2023  MIKULÁŠOVICKÝ ADVENT
v kostele sv. Mikuláše a na náměstí od 16.30 hodin 

6.12.2023  MIKULÁŠSKÁ BESÍDKA
Slovanský dům 

10.12.2023  POUTNÍ MŠE
kostel sv. Mikuláše od 14.30 hodin

23.12.2023  BETLÉMSKÉ SVĚTLO
kostel sv. Mikuláše od 14.00 hodin

24.12.2023  PŮLNOČNÍ MŠE
kostel sv. Mikuláše od 21.30 hodin,  vystoupí Mikulášovic-
ký pěvecký sbor 

26.12.2023  50. ROČNÍK VOLEJBALOVÉHO TURNAJE
sportovní hala 

29.12.2023  VÁNOČNÍ RETROPÁRTY
Slovanský dům od 20.00 hodin 

1.1.2024  NOVOROČNÍ ČOČKA S OPÉKÁNÍM BUŘTŮ
náměstí Mikulášovice od 16.00 hodin 

2. AŽ 5.1.2024 TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 

6. A 7.1.2024 VÝSTAVA BETLÉMŮ
kostel sv. Mikuláše 
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AKTUÁLNÍ ZPRÁVY

Bezpečí pro seniory a klid pro jejich rodiny, nejen to na-
bízí tísňová péče a poradna Sestřička SOS. Nabízenými 
službami podporujeme udržení soběstačnosti osob v při-
rozeném prostředí, a naším cílem je, aby senioři, osaměle 
žijící lidé či osoby s handicapem, mohli žít doma, a cítili se 
tam v bezpečí. 
Tísňová péče Sestřička SOS dálkovým dohledem přes 
monitorovací zařízení (hodinky s jednoduchým ovládáním 
a jedním SOS tlačítkem) je non stop ve spojení s klientem, 
a v případě potřeby či krizové situace zajistí neodkladnou 
pomoc. Na hodinky, které se nosí na ruce, se dovolají také 
povolená čísla např. z rodiny. Díky tomu pečující rodina 
může být se svým blízkým ve spojení, i když má senior již 
problém s obsluhou mobilního telefonu. Výhodou tísňové 
péče je zajištění neodkladné pomoci v případě krizové si-
tuace, hlídáme za klienta funkčnost zařízení, stav nabití, 
připomínáme užití léků, kontrolujeme zdravotní stav. Jsme 
tu pro klienty i na povídavé lince. Hodinky zapůjčujeme 
klientům bezplatně, a první měsíc je služba na zkoušku 
zdarma. Od druhého měsíce je cena za nepřetržitou služ-
bu 395 Kč/měsíc. 
Kromě tísňové péče nabízíme také odborné sociální po-
radenství Poradnu SOS, a to terénní formou po telefonic-
ké dohodě, přímo u klienta doma. Pomáháme seniorům, 
ZTP a pečujícím osobám zorientovat se v poskytovaných 
sociálních či zdravotních službách v místě bydliště. Jsme 
schopni poradit s příspěvky, na které má klient nárok, 
poradíme, jak přizpůsobit byt pro péči, doporučíme vhod-
né kompenzační pomůcky a pomůžeme nastavit terénní 
služby tak, aby byl klient komplexně zajištěn ve svém do-
mácím prostředí, předcházíme tak okamžitému umístění 
do pobytového zařízení.
Poradna SOS je tu i pro osoby se syndromem demence 
a Alzheimerovou chorobou. Naši pracovníci jsou vyško-
lení odborní poradci České Alzheimerovské společnosti. 
Víme, jak náročná může péče o nemocnou osobu být, 
proto jsme tu i pro pečující, kterým dokážeme poradit 
s péčí a také, jak si udělat čas pro sebe a předejít vyho-
ření. Sestřička SOS je tu pro vás, díky nám na to nejste 
sami! kontaktujte nás: 722 974 830, sos@sestricka.cz 
www.sestrickasos.cz

Letošní Halloweenská stezka odvahy se stejně jako ta 
loňská vydařila, a navíc přilákala další nové zájemce o ne-
tradiční zážitek. Spousta masek a nejrůznějších převleků 
celou akci jenom umocnilo a všichni si ji náramně užili. 
Bezesporu se vyplatilo investovat veškeré úsilí na přípra-
vě této akce. Poděkování patří všem, kteří se podíleli na 
její přípravě i samotné realizaci.

Text a foto: Tomáš Fúsek

Další akce pro naše starší spoluobčany proběhla ve Slovanském domě. Tentokrát to 
byla vědomostní soutěž, formou kvízu si přítomní vyzkoušeli své znalosti z oblasti filmu. 
Otázky nebyly těžké, ale sem tam se v nich nějaká ta záludnost skrývala. Na závěr další 
zdařilé akce pro naše starší spoluobčany zahrál místní hudebník František Veselý. Akci 
jako již bývá zvykem pořádalo město za laskavé podpory Nadace VIA.
                                                                                                            Text a foto: Tomáš Fúsek

SESTŘIČKA SOS: JISTOTA SENIORŮ 
A PEČUJÍCÍCH RODIN V PROSTŘEDÍ DOMOVA

HALLOWEENSKÁ STEZKA ODVAHY 

POSEZENÍ PRO STARŠÍ A POKROČILÉ 

Pro prohlížení webových stránek používejte autorizované webové prohlížeče s čerstvými 
aktualizacemi, neboť mají zabudovanou ochranu proti podvodům a malwaru, která varuje 
před podezřelými webovými stránkami. Tato ochrana bývá automaticky aktivována a kon-
troluje požadovanou stránku proti databázím známých podvodných a malwarových webů. 
I když není možné úplně eliminovat riziko setkání s neznámou podvodnou nebo malwarovou 
stránkou, riziko je tímto minimalizováno.

Varování před 
podvodnými 
SMS

Ukázka 
podvodné SMS:

MPSV 
varuje před 

podvodnými 
SMS 

a e-maily.

Tyto zprávy obsahují odkazy na falešné we- 
bové stránky, které se tváří jako oficiální 
web Ministerstva práce.

Na tyto zprávy nereagujte a odkazy 
tohoto typu ani nerozklikávejte.

Nezadávejte v žádném případě žádné osobní či 
bankovní údaje – hrozí jejich zcizení s následkem 
převzetí kontroly nad Vaším bankovním účtem. 
Pokud jste na podvodné stránce zadali své 
bankovní údaje (přihlašovací údaje do interne-
tového bankovnictví, údaje o kartě), kontaktuj-
te ihned svou banku s žádostí o blokaci karty.

Jediná správná doména 
Ministerstva práce je mpsv.cz 

Klientská zóna MPSV: jenda.mpsv.cz

Buďte vždy bdělí a vyhodnocujte kriticky, 
zda se nejedná o podvod. I podvodné stránky 
mohou být graficky velmi dobře zpracované 
a imitovat věrohodně vizuální styl stránek 
MPSV nebo přihlášení přes tzv. „Identitu ob-
čana“.

Odkaz na podobné stránky můžete obdržet 
i e-mailem.

Podezřelé signály, že se jedná 
o podvodnou zprávu:

■ Je vám neočekávaně nabízena možnost 
dávky, příspěvku na bydlení apod., aniž 
byste o ně žádali.

■ Byli jste požádáni, abyste na stránkách za-
dali své osobní či bankovní údaje.

■ Je od vás vyžadována okamžitá reakce.

■ Podezřelé webové stránky, příliš kompliko-
vané internetové adresy (obsahující např. 
pomlčky, podtržítka. Zaměněné či zpřehá-
zené znaky – např. msvp) Weby registrované 
v zahraničních doménách (např. online, pw, 
net, com…)

■ Text zprávy obsahuje gramatické nebo pra-
vopisné chyby.

Na trati čekalo na malé i velké účastníky nejedno překvapení Některé otázky v připraveném kvízu o filmech daly přítomným zabrat
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Foto: Tomáš Fúsek
Podzim dokáže vykouzlit nejedno pěkné zátiší, stačí se dívat kolem sebe

Foto: vlastní
V rámci akce „72 hodin“ jsme se spolkem také uklízeli odpad 
v našem okolí

V pátek 20.10.2023 se naše škola proměnila ve školu 
plnou strašidelných stvoření, kouzelných bytostí a nad-
přirozena. Pro žáky navštěvující školní družinu byla totiž 
připravena stezka odvahy s halloweenskou tématikou. Na 
stanovištích na ně čekaly nejrůznější úkoly a výzvy spolu 
s čarodějnicemi, zombie a strašidly. Účastníci se tak mu-
seli například dostat přes pavoučí překážkovou dráhu, 
polapit netopýra nebo sníst prst uťatý z ruky umrlce. Celá 
akce byla zakončena přespáním ve strašidelné škole. 
Velké díky patří všem dobrovolnicím a dobrovolníkům 
ze sedmé a osmé třídy, kteří věnovali svůj čas přípravě 
této vydařené akce a aktivně se na ní podíleli. Dále by-
chom rádi poděkovali našim vychovatelkám, vedení ZŠ 
a MŠ Mikulášovice a rodičům za spolupráci při přípravách 
a průběhu celé akce.  

Mgr. Bc. Dominik Fojta

K podzimu patří již 12 let tradiční akce 72 hodin, kterou 
pořádá Česká rada dětí a mládeže, jejíž členem je i náš 
spolek. Od 12. do 15.10. v Mikulášovicích, Velkém Še-
nově a Dolní Poustevně, kde všude působí naši členové, 
probíhala výsadba ovocných stromků a okrasných keřů, 
které budou v blízké budoucnosti zkrášlovat naše oko-
lí. Ve dnech 19.-22.10. se naši členové zúčastnili velmi 
zajímavé akce zaměřené na historii regionu Zapomenu-
tá místa – Polevsko a okolí. Společně s přáteli ze Žitavy 
a dalších míst našeho pohraničí natáčeli zajímavé krátké 
filmy o jednotlivých turisticky zajímavých lokalitách.
28.10. v den 105. výročí vzniku ČSR jsme položili věn-
ce k památníkům obětí 1. světové války v Mikulášovicích 
u nádraží střed, mezi hřbitovy a na Salmově. I když počasí 
nepřálo, mrzelo nás, že o tuto akci, kterou podporovalo 
Ministerstvo obrany ČR, byl mezi občany našeho města 
velmi malý zájem.
V sobotu 11.11. na Martina, se náš spolek spolupodílel na 
již tradiční akci Klubu českých turistů ze Šluknova. Nord-
kap, výšlap na nejsevernější bod naší republiky, který se 
nachází v našem regionu. Počasí bylo objednáno, takže 
výšlap se uskutečnil za slunného počasí a když začalo pr-
šet, turisté se sešli na tanečku a občerstvení v restauraci 
U Pytláka v Lipové. Tak jako v loňském roce byl sál plný. 
Náš spolek vyhodnocoval soutěž o nejlepší regionální ko-
láč „Flekanec“.

Vlastimil Jura, předseda spolku

V české přírodě se vyskytuje 5.500 druhů 
makroskopických hub, čímž se rozumí 
houby, jejichž plodnice dosahují výšky 
nebo šířky 5 cm. Průměrný houbař zná 
a sbírá plodnice několika málo druhů, ale 
jsou i jedinci do počtu sbíraných druhů 
i několik vyšších desítek. Co je to houba 
a proč tak zvláštně vypadá? Neřadí se ani 
k rostlinám ani k živočichům, tvoří samo-
statnou říši. S rostlinami mají společné 
rozmnožování prostřednictvím spór neboli 
výtrusy, se zvířaty zase heterotrofii, neboli 
skutečnost, že si nevytváří potravu a po-
třebuje k životu jen organickou hmotu. 
Houby se řadí k „sapromacum“ organis-
mům rozkládajícím odumřelý organický 
materiál, kterým se živí. Tímto způsobem 
vracejí zpět cenný materiál přírodě. Mno-
ho druhů hub je parazitickými druhy, žijí-
cích na živých organismech, stromech, 
zvířatech nebo jiných houbách. Skládá 
se z podhoubí (mycelia), což jsou shluky 
vzájemně  propletených vláken neurčitého 
tvaru, ve formě sítě nebo provázků. Pod-
houbí není vidět pouhým okem, je velmi 
jemné, téměř průsvitné a schované např. 
v půdě, zdivu, dřevě i látce. Houbaře ale 
podhoubí nezajímá, hledá plodnice, které 
se objevují v určitém ročním období a za 
podmínek vhodných k růstu a rozsetí spór. 
Podhoubí je velmi vytrvalé a dle některých 
výzkumů může žít i 100 let. Podle tvorby 
výtrusů, dělíme houby na vřeckovýtrusné 
(nejpočetnější) a stopkovýtrusné. Zjedno-
dušeně na lupenaté a hřibovité, klobouka-
té houby jsou takové, které mají rozlišný 
klobouk a třeň. Plodnice se skládá z jasně 
oranžového klobouku, posazeného na tře-
ni, jehož báze je posazená v půdě. Hyme-
nofor se nachází na spodní straně klobou-
ku a má formu rourek, lupenů nebo ostnů. 
Okrajům lupenu se říká ostří, koncům 
rourek pak spóry. Plodnice zahajuje život 
ukrytý ve dvojím obalu, jak houba roste, 
obal se postupně trhá a zaniká. V závis-
losti na druhu zůstávají více či méně pa-

trné stopy pochvy obalující spodní stranu 
třeně, prsten v prostřední, horní nebo dolní 
části. Kloboukaté zahrnují nejčastěji sbíra-
né druhy, ale také několik smrtelně jedo-
vatých druhů, které by měl každý houbař 
bezpečně rozpoznat. A druhy nejedlých, 
které poutají pozornost svým atraktivním 
vzhledem. 

Co to je houba? Těžko něco nového z in-
formací najít, vše už bylo probráno. Proto 
pouze připomínám, že už ve středověku 
platily houby za výpary vlhké země, které 
se náhle objeví na různých místech bez 
logického vysvětlení. Dnes už víme, že 
se jedná o celé organismy v půdě a my 
sbíráme jen plodnice. Okem neviditelná 
vlákna půdou prostupují a čím mají větší 
sílu, jsou aktivnější a zabírají větší pro-
stor. Víme, že  jsou v symbióze se stromy 
a jejich kořeny. Houby se živí rozkladem 
mrtvé hmoty a vrací ji do koloběhu příro-
dě a umožňuje množení i dalším rostlinám 
pomocí fotosyntézy vytvoří látky důležité 
pro růst a rozmnožování. Chybí jim zeleň 
listová, proto sami fotosyntézu provádět 
nemohou. Připomínám, že pracují jak při 
denním světle, tak umělém. Hub u jedno-
ho stromu může být i několik druhů, i jiných 
látek, a to vše jen díky houbám. Člověk 
dnes už umí vypěstovat řadu z nich, ale ne 
ryzce a pravé hřiby. Někdy je potřebujeme 
na výrobu léků, někdy zas bojujeme nátěry 
za záchranu dřevěných staveb. Třeba hlí-
va ústřičná a lesklokorka lesklá mají stopo-
vé prvky FE, SE, a ze skupiny B, je známo 
že snižují cholesterol, sníží tlak a jsou pre-
vencí proti rakovině střev, ale hůře stravi-
telné, tak se doporučuje nepodávat dětem 
do 12 let větší množství. Pozor na konzu-
maci s alkoholem (vína pouze lehčí bílá). 
Délku varu při zpracování a také jen dob-
ře známé druhy a při nakládání na zimu. 
A ohrožené vzácné druhy nesbíráme.                            

Za spolek Mirka Záveská

HALLOWEEN VE ŠKOLE

PODZIM VE SPOLKU MLADÍ 
CHOVATELÉ ZVÍŘAT

MIKULÁŠOVIČTÍ HOUBAŘI INFORMUJÍ
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FOTOZPRÁVYHISTORIE

Podzim patří houbaření a nejinak je tomu i v okolí Mikulášovic. 
Místním houbařům se v závěru října podařilo nasbírat dostateč-
né množství plodnic a díky tomu mohli uspořádat naučnou bese-
du v místní základní škole.

Slavnostní odhalení obnoveného sloupu v Se-
verním, nedaleko nejsevernějšího bodu ČR

Detail státního znaku, který dominuje novému 
kovovému sloupu

Rok s rokem se sešel a už máme za dveřmi zase čas Adven-
tu a mikulášovické náměstí zdobí vánoční strom, který městu 
věnovala paní Jana Zimmerová. Jedle, která již svým vzrůstem 
ohrožovala okolní nemovitosti, nyní poslouží dobrému účelu.

Místní sbor dobrovolných hasičů sehrál tradiční podzimní přátel-
ský zápas v kuželkách se sousedním sborem z Velkého Šenova, 
domácí nad svými rivaly nakonec zvítězili.

Na závěr mimořádné vojenské výstavy „Tango 23 - Repetitor“ 
navštívilo expozici i několik tříd místní základní školy.

Podle tehdejšího výnosu vlády z roku 1925 
byly všechny československé hraniční cel-
ní přechody označeny hraničními orientač-
ními sloupy. Vysoké byly asi 3 metry, vážily 
okolo 140 kil a vyrobeny byly z ocelového 
plechu. Měly tvar úzké, vertikálně umís-
těné československé vlajky, do které byl 
zasazen štít se lvem z československého 
znaku a doplněn nápisem Republika Čes-
koslovenská.
Výrobou těchto cedulí byly pověřeny stát-
ní železárny v Podbrezové na Slovensku. 
Autorem návrhu byl architekt Josef Havlí-
ček a sochař Bedřich Stefan. Státem ob-
jednáno a vyrobeno bylo tehdy 250 kusů, 
když následně osazeno bylo 232 z nich. 
Cena jednoho kusu byla výrobcem stano-
vena na 1.250 tehdejších korun.
Naše sloupy měly ohlas po celé Evropě, 
když měly být například vzorem pro po-
dobné ve Švédsku.
Plechové monumenty hrdě označovaly 
naše výsostné území až do podepsání 
Mnichovské dohody. Poté, co začalo ob-
sazování našeho pohraničí, byly následně 
po celé délce okupovaných krajů strženy. 
Likvidovaly je nejen nepřátelské vojenské 
jednotky, ale s velkou ochotou a radostí 
i samotní sudečtí Němci z okupovaných 
měst a vesnic. K jejich poškozování ale 
často docházelo už před těmito událostmi. 
S koncem druhé světové války už k jejich 
obnově nedošlo.
Až 30. září 2018 byla slavnostně odhale-
na replika jednoho z tehdejších hraničních 
sloupů ve výběžku, konkrétně v Severním. 
Byl to historicky nejseverněji vztyčený 
sloup v celém tehdejším Československu. 
Najdeme ho nedaleko nejsevernějšího 
bodu našeho státu a tehdejšího Rakouska 

Uherska. Obě tato místa jsou i zajímavým 
tipem pro váš výlet. Na výrobě repliky a je-
jího usazení na původní místo má hlavní 
podíl Klub českých turistů z Krásné Lípy, 
město Krásná Lípa, obec Lobendava 
a Československá obec legionářská se 
sídlem v Mladé Boleslavi. Na objednávku 
a ve vlastní režii byla zhotovena v dílnách 
firmy Euro topoz v Krásné Lípě. Protože se 
v Severním povedlo nalézt i původní beto-
novou patku, podařilo se nový sloup usadit 
tam, kde kdysi skutečně stával. Slavnost-
ního odhalení při tónech naší státní hymny 
se zúčastnila celá řada vzácných hostů, 
vojáci v dobových uniformách, historická 
vozidla, živá kapela a mnoho diváků nejen 
z výběžku.
V našem regionu byly sloupy umístěny 
vedle toho v Severním u Steinigt Wolms-
dorf ještě v Dolní Poustevně na hranici se 
Sebnitz a v Lobendavě směrem na Lang-
burkersdorf.
P.S.:
Stalo se, co nikdo nečekal. Už v roce 2018 
se nabídli sousedé ve Steinigtwolmsdorf, 
že kdysi odstraněný sloup byl po celou 
dobu 80ti let u nich zachován a ukryt a na-
bídli jej vrátit naší straně. Celá záležitost 
se protáhla i díky pandemii, ale nakonec 
bylo vše dotaženo do konce a hraniční 
sloup z přechodu v Severním byl po 85 le-
tech převezen přes Rožany na české úze-
mí. Stal se majetkem České Lípy, kde jej 
míní zrenovovat, aby byl poté umístěn buď 
v exteriéru nebo třeba v domě Českého 
Švýcarska. I toto gesto svědčí o nadstan-
dardních vztazích mezi oběma sousedními 
státy.                                                                                              

Petr Horák

HRANIČNÍ ORIENTAČNÍ SLOUPY
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Podzimní prázdniny strávené v ráji, přesně 
tak doslova to bylo v plánu, kdyby účastní-
kům vyšlo počasí. Přesto, že se tak nesta-
lo a déšť střídal ještě větší déšť, tak si le-
tošní „podzimky“ zejména děti určitě užily. 
Kilometry, které jsme chtěli nachodit v srd-
ci Českého ráje a navštívit nejednu pa-
mětihodnost, vystřídal náhradní program. 
I ten však byl plný zajímavých překvapení 
v podobě her a soutěží pod střechou. Sou-
těžní poznávací kvízy připravené staršími 
kamarády. Došlo i na několik večerních 
her mezi kapkami, které si na čas dali 
volno. V propršených dnech jsme navští-
vili historickou zvonici s obrácenými zvony 
v Rovensku pod Troskami nebo turnovské 
muzeum, ve kterém je celá řada zajíma-
vých novinek. Bylo až k neuvěření, že se 
dětem z muzea nechtělo, to nebývá zvy-
kem, nakonec je vyhnal až hlad. Poslední 
den se počasí nakonec trochu umoudřilo, 

a tak si turistický výšlap na hrad Trosky 
všichni užili. Večer se kupodivu všichni bez 
velkého rozmýšlení a přemlouvání vydali 
na stezku odvahy, někteří menší účastní-
ci dokonce dobrovolně absolvovali delší 
variantu. Jako každý rok z prázdninového 
dovádění se nikomu moc nechtělo domů 
a nejraději by snad zůstali až do Vánoc, 
ale to bohužel není možné. A tak nezbý-
vá, než se těšit na další prodloužené dny 
volna, snad nám bude více přát počasí, 
ale kdo chce tak si zábavu vždycky najde. 
Tato akce mohla proběhnout za laskavé 
podpory mnoha institucí, které podporují 
činnost turistického oddílu mládeže dlou-
hodobě po celý rok. Děkujeme především 
Ústeckému kraji, městu Mikulášovice, ale 
také všem, kteří nám dlouhodobě pomá-
hají s výchovou dětí a mládeže.                                                                                                                                 

Text a foto: Tomáš Fúsek

PODZIM V RÁJI ANEB
„EXPEDICE PLESKOTY“ 2023 

FOTOZPRÁVY

Ve středu před začátkem podzimních prázdnin proběhl na katas-
tru města velký zásah jednotek Policie ČR, při kterém nakonec 
ve spolupráci s německými kolegy eliminovali nelegální přechod 
státní hranice. Na obou stranách hranice zasahovala i nejmoder-
nější policejní technika.

Další ročník prestižního triatlonového závodu „Winterman“ s mi-
kulášovickou účastí. Na startu se prezentoval a cílem úspěšně 
proběhl mikulášovický triatlet Václav Pícha, na snímku právě 
projíždí kolem školy na 180 km dlouhém cyklistickém úseku.

Nevlídné počasí zahnalo táborníky pod střechu, i tak bylo o zábavu postaráno

Návštěva obrácených zvonů v Rovensku pod Troskami byla velkým zážitkem

Na slavnostním vyhlášení „Atlet roku 2023“ u příležitosti 40 let 
rumburské atletiky byl vyhlášen mikulášovický Ondřej Fúsek nej-
lepším dorostencem sezony. Na galavečeru se představila i řada 
dalších sportovců z našeho města.

Místní turistický oddíl zahájil zimní přípravu na sezonu 2024, 
nově bude zařazovat také nácvik všeobecné obratnosti. Tento 
doplněk standardních tréninkových jednotek je možný díky měs-
tu Mikulášovice a možnosti pravidelného využívání sportovní 
haly. Rovněž touto cestou velmi děkujeme starším děvčatům 
Step by Step, že vyšly zejména začínajícím běžcům vstříc a po-
sunuly si začátek svého tréninku.


